

Flygtningenævnets baggrundsmateriale

Bilagsnr.:	869
Land:	Afghanistan
Kilde:	Udlændingestyrelsen
Titel:	Notat om Afghanistan. Sikkerhed og socio-økonomiske forhold i Kabul, Herat og Mazar-e Sharif
Udgivet:	september 2018
Optaget på baggrundsmaterialet:	4. oktober 2018

Afghanistan

*Sikkerhed og socio-økonomiske
forhold i Kabul, Herat og
Mazar-e Sharif*



Ministry of Immigration
and Integration

The Danish
Immigration Service

© 2018 The Danish Immigration Service

The Danish Immigration Service
Ryesgade 53
2100 Copenhagen
Denmark

Phone: +45 35 36 66 00
newtodenmark.dk

September 2018

Alle rettigheder tilhører Udlændingestyrelsen.
Udgivelsen kan frit hentes på nyidanmark.dk
Udlændingestyrelsens udgivelser kan frit citeres med tydelig kildegengivelse

Indhold

Indhold	1
1. Den generelle sikkerhedssituation i Afghanistan	2
2. Kabul	2
2.1. Sikkerhedssituationen i Kabul	3
2.2. Socio-økonomiske forhold i Kabul	3
3. Herat	4
3.1 Sikkerhedssituationen i Herat	4
4. Mazar-e Sharif	5
4.1. Sikkerhedssituationen i Mazar-e Sharif	5
5. Generelle socio-økonomiske forhold i byerne i Afghanistan	6
6. Kilder	8

1. Den generelle sikkerhedssituation i Afghanistan

Den generelle sikkerhedssituation i Afghanistan er blevet forværret i de senere år. Væbnede oprørsgrupper, herunder først og fremmest Taliban og ISKP (Islamisk Stat Khorasan Province, som IS hedder i Afghanistan), angriber fortsat diverse mål i landområder såvel som i storbyer. Antallet af sikkerhedsrelaterede hændelser/angreb ("security-related incidents") blev ifølge FN femdoblet i perioden 2009-2017.¹ Siden NATO-styrkerne officielt forlod Afghanistan i 2014, har Taliban haft succes med at få betydelige områder under sin kontrol over hele landet.² Den afghanske regering fastholder overordnet kontrollen over Kabul, provinshovedstæder og de fleste distriktscentre; Taliban fortsætter imidlertid med at kæmpe om distriktscentre og med at true provinshovedstæder.³

Mønstret med hensyn til typer af angreb har stort set været uændret i den første halvdel af 2018. Antallet af målrettede drab og selvmordsangreb har været støt stigende i denne periode.⁴

I de seneste to år har Taliban intensiveret deres angreb mod den afghanske regering og udenlandske militære faciliteter i de store byer i Afghanistan. I sine angreb har gruppen benyttet sig af midler, der har forårsaget store civile tab og sårede. Derudover har grupper med tilknytning til ISKP stået bag en række sekterske angreb mod civile mål som f.eks. shiamuslimske moskeer.⁵

I august 2017 ændrede FN's generalsekretær – for første gang siden Taliban-regimets fald i 2001 – sin vurdering af Afghanistan fra at være et land i en post-konflikt-tilstand til at være et land i konflikt med få tegn på forbedringer. Tilsvarende vurderede UNOCHA (the UN Office for the Coordination of Humanitarian Aid) i december 2017, at konflikten nu havde udviklet sig til en decideret krig. En række omfattende angreb i store byer førte også til, at FN's generalsekretær i februar 2018 anså sikkerhedssituationen som værende 'højest ustabil'.⁶

2. Kabul

Afghanistans hovedstad, Kabul, er provinshovedstaden i Kabul-provinsen, som ligger i landets centrale region. Kabuls befolkning er kendetegnet ved etnisk diversitet, hvor næsten alle etniske grupper er repræsenterede uden at en gruppe har en dominerende position i forhold til andre. Idet folk, der flytter til

¹ EASO Country of Origin Information Report, *Afghanistan, Security Situation*; EASO December 2017, p.41 https://www.ecoi.net/en/file/local/1420598/1226_1514466342_easo-afghanistan-security-situation-2017.pdf

² BBC, *Afghanistan conflict: Civilian deaths hit record high, says UN*, 15 July 2018 <https://www.bbc.co.uk/news/world-asia-44837612>

³ EASO Country of Origin Information Report, *Afghanistan, Security Situation*; EASO December 2017, p.41 https://www.ecoi.net/en/file/local/1420598/1226_1514466342_easo-afghanistan-security-situation-2017.pdf

⁴ UN General Assembly, Security Council *The situation in Afghanistan and its implications for international peace and security*, 6 June 2018, p.5 https://unama.unmissions.org/sites/default/files/sg_report_on_afghanistan_6_june.pdf

⁵ Human Rights Watch "No Safe Place", *Insurgent Attacks on Civilians in Afghanistan*, May 2018, p.20 https://www.ecoi.net/en/file/local/1431801/1788_1525786513_0805.pdf: 1-2

⁶ EASO Country of Origin Information Report: *Afghanistan – Security Situation Update*, May 2018, p.20 https://coi.easo.europa.eu/administration/easo/PLib/Afghanistan-security_situation_2018.pdf

Kabul, har tendens til at bosætte sig i områder, hvor de har familie eller i bydele, hvor mange med samme etnisk baggrund som dem selv bor, associeres forskellige kvarterer i byen med bestemte etniske grupper.⁷

2.1. Sikkerhedssituationen i Kabul

Ifølge UNAMA var Kabul-provinsen den provins i Afghanistan med det højeste antal civile ofre (479 dræbte og 1.352 tilskadekomne) som følge af konflikten i løbet af 2017.⁸ I december 2017 anså UNOCHA Kabul, herunder også Kabul by, som en af de provinser i Afghanistan, som var mest berørt af konflikten. Byen Kabul blev ramt af flere store angreb i 2017 og de første måneder af 2018, hvilket fik præsident Ashraf Ghani til at sige, at Kabul var 'under belejring' og en amerikansk general vurderede, at Kabul var 'under angreb'.⁹

16% af samtlige dræbte og sårede civile i Afghanistan i 2017 stammede fra Kabul by. Det var først og fremmest selvmords- og komplekse angreb såvel som IED, der var årsagen til det høje antal dræbte og sårede i Kabul. I perioden fra september 2017 til marts 2018 var der en række angreb rettet mod shiamuslimske civile i Kabul, hvor mange blev dræbt og såret. Det var ISKP, der stod bag disse angreb.¹⁰

Med det formål at forbedre sikkerhedssituationen i Kabul har regeringen iværksat en række nye sikkerhedsforanstaltninger, herunder husransagninger, etablering af 90 checkpoints i den centrale del af byen, forøgelse af antallet af sikkerhedsstyrker og intensivering af ID-kontrol i sikkerhedszonen osv.¹¹

2.2. Socio-økonomiske forhold i Kabul

Siden Taliban-regimets fald i 2001 har Kabul by set den største befolkningstilvækst i Afghanistan. Officielle estimater af befolkningens størrelse indikerer, at i starten af 2016 havde Kabul by fem millioner indbyggere, heraf 60 % i Kabul by.¹² En yderligere hurtig tilvækst i byens befolkning er sket som følge af tilbagevendte til Afghanistan i stor skala fra Iran og Pakistan.

Som følge af den hurtige urbanisering de sidste tre årtier, overstiger befolkningstilvæksten byens kapacitet til at levere den nødvendige infrastruktur, serviceydelser og jobs til borgerne, hvilket har resulteret i fremkomsten af uformelle bosættelser ('informal settlements'), som huser cirka 70 % af byens befolkning.¹³

I januar 2017 led 81 % af alle hushold i Kabuls uformelle bosættelser under svær eller moderat fødevarer-sikkerhed.¹⁴ Udover en generel stigning i fattigdommen i Afghanistan, viste Asia Foundation's

⁷ EASO Country of Origin Information Report: *Afghanistan – Key socio-economic indicators, state protection, and mobility in Kabul City, Mazar-e Sharif and Herat City*, August 2017, p.17

https://coi.easo.europa.eu/administration/easo/PLib/EASO_COI_Afghanistan_IPA_August2017.pdf

⁸ Ibid, p.27

⁹ Ibid, p.31

¹⁰ Ibid, p.28-30

¹¹ Ibid, p.26

¹² Kabul by er her defineret som 'greater Kabul' se også UN Habitat and Government of the Islamic Republic of Afghanistan, *Atlas of Afghan City Regions 2016*, 15 July 2016, <https://unhabitat.org/atlas-of-afghan-city-regions-2016> p. xvii.

¹³ International Growth Centre, *Policy Options for Kabul's Informal Settlements*, January 2018, <https://www.theigc.org/wp-content/uploads/2018/01/Policy-options-for-Kabuls-informal-settlements-19.01.188.pdf> (p.2). International Growth Centre er under London School of Economics (LSE) og Oxford universitet.

Survey fra 2017, at opfattelsen af en forværret finansiel situation var mest udbredt blandt befolkningen i Kabul, hvor 44 % havde denne opfattelse.¹⁵

3. Herat

Herat by er provinshovedstaden i Herat-provinsen, som ligger i det vestlige Afghanistan. Herat by vurderes at have et indbyggertal på cirka 477.000.¹⁶ Byen har en stærk og relativ diversificeret økonomi og er et handelscentrum i regionen. Historisk har byen været en tajik-domineret enklave i en provins med pashtunsk majoritet, men med en betydelig gruppe af hazara og aimaq minoriteter. Da mange tilbagevendte fra Iran har slået sig ned i Herat fra 2002 og fremefter, udgør shia-hazaraer nu cirka en fjerdedel af byens befolkning. Ifølge kilder er den etniske opdeling meget tydelig i Herats boligkvarterer.¹⁷

3.1 Sikkerhedssituationen i Herat

I Herat-provinsen blev der i 2017 ifølge UNAMA registreret 495 civile ofre (fordelt på 238 dræbte og 257 tilskadekomne), hvilket er en stigning på 37 % i forhold til året før.¹⁸

Konflikten er mest fremtrædende i det sydlige Shindand-distrikt, som er af strategisk betydning for både afghanske myndigheder og Taliban, idet distriktet huser en flybase, ringvejen mellem Herat by og Kandahar går gennem distriktet, og distriktet har en udbredt opiumsproduktion.¹⁹

Den mest fremtrædende ændring i konfliktmønstret i 2017 er registreret i Herat by, hvor der har været flere angreb mod shia-mål. Et eksempel herpå var et komplekst angreb mod Jawadieh shia-moskeen i Herat by den 1. august 2017, som ISKP ('Islamic State Khorasan Province') tog ansvaret for. To selvmordsbombere affyrede vilkårligt automatvåben og detonerede derefter selvmordsveste inde i moskeen, hvor 39 civile blev dræbt, heraf 4 børn. 65 civile blev såret.²⁰

Landinfo har registreret i alt 5 angreb rettet mod shia-mål frem til midten af december 2017 i Herat by og et angreb udenfor den sunni-muslimske Jama-moskeen i juni 2017. Ingen har taget ansvaret for det

¹⁴ REACH, *Informal Settlement Food Security Assessment: Afghanistan*, January 2017, http://fscluster.org/sites/default/files/documents/reach_afg_report_informal_settlement_food_security_assessment_january_2017.pdf (pp3-4). Se også World Food Programme, *Afghanistan Country Brief*, February 2018, <https://docs.wfp.org/api/documents/766832236a7a4a1cbf8c4d24f87037b7/download/> (p.1) NRC/IDMC and Samuel Hall, *Escaping War: Where to Next?*, January 2018, <http://www.refworld.org/docid/5ac7874f4.html> (pp.25 og 53)

¹⁵ The Asia Foundation, *Afghanistan in 2017: A Survey of the Afghan People*, November 2017, https://asiafoundation.org/wp-content/uploads/2017/11/2017_AfghanSurvey_report.pdf (p.67)

¹⁶ UN Office for the Coordination of Humanitarian Affairs (OCHA), *Afghanistan: Population Estimate for 2015 (26 Aug 2015)*, 26 August 2015, <http://www.refworld.org/docid/55eedf694.html>

¹⁷ EASO Country of Origin Information Report: *Afghanistan – Key socio-economic indicators, state protection, and mobility in Kabul City, Mazar-e Sharif and Herat City*, August 2017, p. 17. <https://www.easo.europa.eu/file/20553/url>

¹⁸ UNAMA *Afghanistan, Protection of civilians in armed conflict*, Annual Report 2017, February 2018, p.67 https://unama.unmissions.org/sites/default/files/afghanistan_protection_of_civilians_annual_report_2017_final_6_march.pdf

¹⁹ LANDINFO temanotat *Afghanistan: Sikkerhedssituationen i den vestlige region*, 12. december 2017, p.16 <https://landinfo.no/wp-content/uploads/2018/03/Afghanistan-Sikkerhetssituationen-i-den-vestlige-regionen-12122017.pdf>

²⁰ UNAMA *Afghanistan, Protection of civilians in armed conflict*, Annual Report 2017, February 2018, p.37. https://unama.unmissions.org/sites/default/files/afghanistan_protection_of_civilians_annual_report_2017_final_6_march.pdf

sidstnævnte angreb. Ifølge Landinfo havde Herat by ikke været åsted for komplekse angreb eller selvmordsangreb siden 2014 og frem til angrebene i 2017.²¹ Ifølge Landinfo har Taliban begrænset adgang til Herat by, hvilket forklares med, at Taliban har relativt få støtter blandt den multietniske befolkning i Herat. Til trods for dette har oprørerne, både Taliban og ISKP vist kapacitet til at gennemføre angreb i byen i 2017. Ifølge Landinfo udfører Taliban hovedsagelig lavskala-angreb rettet mod afghanske sikkerhedsstyrker, ofte rettet mod enkeltpersoner indenfor sikkerhedsstyrkerne.²²

To andre angreb i Herat by, som ISKP har taget ansvaret for, var en remote-kontrolleret IED udenfor et bibliotek i et overvejende etnisk hazara-kvarter den 21. december 2007²³ og et angreb mod en shia-moske i marts 2018.²⁴

I hele Herat-provinsen blev der i første kvartal 2018 ifølge ACLED rapporteret 103 episoder med 651 dræbte.²⁵

4. Mazar-e Sharif

Mazar-e Sharif er provinshovedstaden i Balkh-provinsen, som ligger i det nordlige Afghanistan. Balkh har en heterogen befolkning med tajiker og pashtuner som de største grupper, efterfulgt af uzbeker, hazaraer, turkmener, arabere og baluchier. De forskellige grupper lever blandet i Mazar-e Sharif, som vurderes at have mellem 477.000 og 730.000 indbyggere.²⁶

4.1. Sikkerhedssituationen i Mazar-e Sharif

I Balkh-provinsen blev der i 2017 ifølge UNAMA registreret 129 civile ofre (fordelt på 52 dræbte og 77 tilskadekomne), hvilket er et fald på 68 % i forhold til året før.²⁷ Ikke-suicidale IED eksplosioner var skyld i flest civile ofre i Balkh-provinsen i 2017 efterfulgt af kampe på jorden, ikke-eksploderet våbenmateriel og landminer.²⁸

²¹ LANDINFO temanotat *Afghanistan: Sikkerhedssituationen i den vestlige region*, 12. december 2017, p. 17, <https://landinfo.no/wp-content/uploads/2018/03/Afghanistan-Sikkerhetssituasjonen-i-den-vestlige-regionen-12122017.pdf>

²² Ibid

²³ UNAMA *Afghanistan, Protection of civilians in armed conflict*, Annual Report 2017, February 2018, p.41 https://unama.unmissions.org/sites/default/files/afghanistan_protection_of_civilians_annual_report_2017_final_6_march.pdf

²⁴ EASO Country of Origin Information Report: *Afghanistan – Security Situation Update*, May 2018, p.79 https://coi.easo.europa.eu/administration/easo/PLib/Afghanistan-security_situation_2018.pdf

²⁵ ACCORD – Austrian Centre for Country of Origin and Asylum Research and Documentation: Afghanistan, 1. Quartal 2018: Kurzübersicht über Vorfälle aus dem Armed Conflict Location & Event Data Project (ACLED), 25 June 2018, p.4. https://www.ecoi.net/en/file/local/1436518/1226_1530102674_2018q1afghanistan-en.pdf

²⁶ Ibid. p.18

²⁷ UNAMA *Afghanistan, Protection of civilians in armed conflict*, Annual Report 2017, February 2018, p.67. https://unama.unmissions.org/sites/default/files/afghanistan_protection_of_civilians_annual_report_2017_final_6_march.pdf

²⁸ EASO Country of Origin Information Report: Afghanistan – Security Situation Update, May 2018, p.48 https://coi.easo.europa.eu/administration/easo/PLib/Afghanistan-security_situation_2018.pdf

Provinshovedstaden er ikke i lige så stor grad som andre store afghanske byer blevet angrebet, og byen er ikke blevet ramt af store komplekse angreb i 2017 og frem til juni 2018.²⁹

På trods af dette var oprørsgrupperne i stand til at udføre flere angreb i Mazar-e Sharif: I oktober 2017 dræbte bevæbnede mænd på en motorcykel guvernørens talsmand i et målrettet angreb. I november 2017 angreb en selvmordsbomber en velkendt stammeleder i Mazar-e Sharif, som blev dræbt, imens to andre personer blev såret. Senere i november måned blev en anden mand dræbt ved en eksplosion i sin bil i Mazar-e Sharif, og i december 2017 blev ni civile og to politifolk såret, da en vejsidebombe ramte en politibil. En civil person blev dræbt og to andre såret under et angreb hvor en bombe ramte deres bil.³⁰

Flere kilder rapporterer om en stigning i kriminaliteten så som kidnapninger og tyveri i Mazar-e Sharif.³¹

I hele Balkh-provinsen blev der i første kvartal 2018 ifølge ACLED rapporteret 13 episoder med 94 dræbte.³²

5. Generelle socio-økonomiske forhold i byerne i Afghanistan

Ifølge UNOCHA huser provinshovedstæder over hele Afghanistan nu mere end 54 % af IDPs, hvilket er med til at forværre presset på den allerede overbebyrdede infrastruktur, serviceydelser og stigende konkurrence om ressourcer mellem tilflyttere og værtssamfund.³³ Dertil kommer, at mere end en million afghanere vendte tilbage fra Iran og Pakistan i 2016, og yderligere 620,000 returnerede i 2017.

Ifølge en undersøgelse af afghanske leveforhold fra 2017 lever 72 % af den urbane befolkning i Afghanistan i slum, uformelle bosættelser, eller hvad der betegnes som utilstrækkelige boligforhold.³⁴ Derudover er antallet af befolkningen, der lever under fattigdomsgrænsen i Afghanistan stigende, fra 34 % i 2007-2008 til 55 % i 2016-2017.³⁵

²⁹ LANDINFO Respons Afghanistan: Sikkerhetssituasjonen I den nordlige regionen – oppdatering, juni 2018, p. 11; <https://landinfo.no/wp-content/uploads/2018/06/Respons-Sikkerhetssituasjonen-i-den-nordlige-regionen—oppdatering-20062018.pdf>

³⁰ EASO Country of Origin Information Report: Afghanistan – Security Situation Update, May 2018, p.49; https://coi.easo.europa.eu/administration/easo/PLib/Afghanistan-security_situation_2018.pdf

³¹ Ibid.

³² ACCORD – Austrian Centre for Country of Origin and Asylum Research and Documentation: Afghanistan, 1. Quartal 2018: Kurzübersicht über Vorfälle aus dem Armed Conflict Location & Event Data Project (ACLED), 25 June 2018 https://www.ecoi.net/en/file/local/1436518/1226_1530102674_2018q1afghanistan-en.pdf

³³ UN Office for the Coordination of Humanitarian Affairs (OCHA), *Afghanistan: 2018 Humanitarian Needs Overview*, 1 December 2017, <http://www.refworld.org/docid/5b0678957.html>

³⁴ Estimater er baseret på same kriterier for slum, som er anvendt i FN's verdensmål: 'Millennium Sustainable Development Goal indicator 11.1.1' for bæredygtige byer og lokalsamfund. Definitionen af slum- og utilstrækkelige boligforhold inkluderer komponenter for husenes varighed, overbefolkning, adgang til drikkevand og sanitet og sikkerhed i lejemål. Central Statistics Organization, *Afghanistan Living Condition Survey 2016-2017: Highlights Report*, 2018, [http://cso.gov.af/Content/files/Surveys/ALCS/Final%20English%20ALCS%20Highlight\(1\).pdf](http://cso.gov.af/Content/files/Surveys/ALCS/Final%20English%20ALCS%20Highlight(1).pdf) (pp. 2-10).

³⁵ Central Statistics Organization, *Afghanistan Living Condition Survey 2016-2017: Highlights Report*, 2018, (p.6) [http://cso.gov.af/Content/files/Surveys/ALCS/Final%20English%20ALCS%20Highlight\(1\).pdf](http://cso.gov.af/Content/files/Surveys/ALCS/Final%20English%20ALCS%20Highlight(1).pdf)

I tillæg hertil er de nordlige og vestlige dele af Afghanistan ramt af den mest alvorlige tørke i årtier, hvor landbrugssektoren er ved at kollapse som et resultat af en kumuleret effekt af adskillige år med sparsom regn. De hårdest ramte provinser er Balkh, Ghor, Faryab, Badghis, Herat and Jowzjan. Landbrugssektoren beskæftiger over 60 % af den afghanske arbejdskraft.³⁶

Ifølge en undersøgelse af afghanske leveforhold i 2017 består 67 % af de jobs, der ligger uden for landbrugssektoren, af beskæftigelse i den uformelle sektor, mens 13 % af befolkningen har et job, som kan betegnes som et egentligt job, d.v.s. et job hvor folk ikke er underbeskæftiget eller som kan betegnes som usikkert.³⁷

³⁶ UN High Commissioner for Refugees (UNHCR), *UNHCR Eligibility Guidelines for Assessing the International Protection Needs of Asylum-Seekers from Afghanistan*, 30 August 2018. <http://www.refworld.org/docid/5b8900109.html>

³⁷ Central Statistics Organization, *Afghanistan Living Conditions Survey 2016-2017: Highlights Report*, 2018, (p.5) [http://cso.gov.af/Content/files/Surveys/ALCS/Final%20English%20ALCS%20Highlight\(1\).pdf](http://cso.gov.af/Content/files/Surveys/ALCS/Final%20English%20ALCS%20Highlight(1).pdf)

Kilder

ACCORD – Austrian Centre for Country of Origin and Asylum Research and Documentation: *Afghanistan, 1. Quartal 2018: Kurzübersicht über Vorfälle aus dem Armed Conflict Location & Event Data Project (ACLED)*, 25 June 2018

https://www.ecoi.net/en/file/local/1436518/1226_1530102674_2018q1afghanistan-en.pdf

BBC, *Afghanistan conflict: Civilian deaths hit record high, says UN*, 15 July 2018

<https://www.bbc.co.uk/news/world-asia-44837612>

Central Statistics Organization, *Afghanistan Living Condition Survey 2016-2017: Highlights Report*, 2018

[http://cso.gov.af/Content/files/Surveys/ALCS/Final%20English%20ALCS%20Highlight\(1\).pdf](http://cso.gov.af/Content/files/Surveys/ALCS/Final%20English%20ALCS%20Highlight(1).pdf)

Dansk Flygtningehjælp, *Internt Flugtalternativ i Afghanistan*, December 2017,

<https://flygtning.dk/media/4188136/temarapport-internt-flugtalternativ-afghanistan-2017.pdf>

EASO Country of Origin Information Report, *Afghanistan, Security Situation*; EASO December 2017

https://www.ecoi.net/en/file/local/1420598/1226_1514466342_easo-afghanistan-security-situation-2017.pdf

EASO Country of Origin Information Report: *Afghanistan – Key socio-economic indicators, state protection, and mobility in Kabul City, Mazar-e Sharif and Herat City*, August 2017,

https://coi.easo.europa.eu/administration/easo/PLib/EASO_COI_Afghanistan_IPA_August2017.pdf

EASO Country of Origin Information Report: *Afghanistan – Security Situation Update*, May 2018,

https://coi.easo.europa.eu/administration/easo/PLib/Afghanistan-security_situation_2018.pdf

Human Rights Watch “No Safe Place”, *Insurgent Attacks on Civilians in Afghanistan*, May 2018

https://www.ecoi.net/en/file/local/1431801/1788_1525786513_0805.pdf

International Growth Centre, *Policy Options for Kabul’s Informal Settlements*, January 2018,

<https://www.theigc.org/wp-content/uploads/2018/01/Policy-options-for-Kabuls-informal-settlements-19.01.188.pdf>

LANDINFO Respons *Afghanistan: Sikkerhetssituasjonen i den nordlige regionen* – oppdatering, juni 2018,

<https://landinfo.no/wp-content/uploads/2018/06/Respons-Sikkerhetssituasjonen-i-den-nordlige-regionen--oppdatering-20062018.pdf>

LANDINFO temanotat *Afghanistan: Sikkerhedssituationen i den vestlige region*, 12. december 2017,

<https://landinfo.no/wp-content/uploads/2018/03/Afghanistan-Sikkerhetssituasjonen-i-den-vestlige-regionen-12122017.pdf>

REACH, *Informal Settlement Food Security Assessment: Afghanistan*, January 2017,

http://fscluster.org/sites/default/files/documents/reach_afg_report_informal_settlement_food_security_assessment_january_2017.pdf

The Asia Foundation, *Afghanistan in 2017: A Survey of the Afghan People*, November 2017,

https://asiafoundation.org/wp-content/uploads/2017/11/2017_AfghanSurvey_report.pdf

UN General Assembly, Security Council *The situation in Afghanistan and its implications for international peace and security*, 6 June 2018

https://unama.unmissions.org/sites/default/files/sg_report_on_afghanistan_6_june.pdf

UNAMA Afghanistan, *Protection of civilians in armed conflict*, Annual Report 2017, February

2018, https://unama.unmissions.org/sites/default/files/afghanistan_protection_of_civilians_annual_report_2017_final_6_march.pdf

UN Habitat and Government of the Islamic Republic of Afghanistan, *Atlas of Afghan City Regions 2016*, 15 July 2016, <https://unhabitat.org/atlas-of-afghan-city-regions-2016>

UN High Commissioner for Refugees (UNHCR), *UNHCR Eligibility Guidelines for Assessing the International Protection Needs of Asylum-Seekers from Afghanistan*, 30 August 2018,

<http://www.refworld.org/docid/5b8900109.html>

UN Office for the Coordination of Humanitarian Affairs (OCHA), *Afghanistan: 2018 Humanitarian Needs Overview*, 1 December 2017, <http://www.refworld.org/docid/5b0678957.html>
